

SPIS TREŚCI

Artykuły

Mariusz P a w e l e c, Recepcja kazań Samuela Dambrowskiego na Śląsku (XVII–XX w.)	11
Joanna B a n i k, Renata K o b y l a r z, „...podeptali godność narodu niemieckiego”. Rassenschande w rejencji opolskiej (1939–1945)	39
Tomasz P a n e k, Racjonalizacja procesu legitymizacji władzy. Mit Ziem Odzyskanych w enuncjacjach politycznych polskiej lewicy komunistycznej w ZSRR i Polsce w latach II wojny światowej	59
Joanna H y t r e k - H r y c i u k, „Nadejście Rosjan gwałtownie przerwało życie religijne naszej wspólnoty”. Kościół ewangelicki na Dolnym Śląsku wobec Armii Czerwonej i administracji polskiej w latach 1945–1947. Zarys problematyki	79
Adam D z i u b a, „Komitet PZPR postara się Wam o pracę”. Redukcja kadr aparatu bezpieczeństwa województwa stalinogrodzkiego w 1955 roku	93
Jarosław N e j a, „Wszelkie zmiany będą dokonywane w sposób zorganizowany” – kilka uwag o zwolnieniach w aparacie bezpieczeństwa w 1956 roku (przykład województwa katowickiego)	117
Rafał R i e d e l, Problem tożsamości w warunkach społeczeństw postnarodowych. Transkulturowość Górnego Śląska w dobie integracji europejskiej	131

Miscellanea i materiały

Marek P. C z a p l i Ń s k i, Epidemia cholery w powiecie opolskim w 1831 roku (w świetle relacji fizyka powiatowego dr. Josepha Zedlera)	147
Wojciech S z w e d, Dzieje linii kolejowej Kłodzko–Wałbrzych do 1913 roku	155
Dariusz J a n i s z e w s k i, Rola granicy polsko-niemieckiej w życiu mieszkańców powiatu lublinieckiego w latach trzydziestych XX wieku	175
Mirosław L e ś n i e w s k i, Lotnisko wojskowe w Polskiej Nowej Wsi (1936–1945)	189
Zbigniew B e r e s z y Ń s k i, Burzliwe dzieje opolskiego pomnika świętej Katarzyny	203
Joanna K r a j e w s k a - M a j c h e r, Opolski oddział Związku Studentów Niemieckich w Polsce	221
Małgorzata W o j t k o w i a k - J a k a c k a, Niektóre problemy demograficzne Wałbrzycha w świetle spisów powszechnych z lat 1988 i 2002	233
Elżbieta N i e r o b a, Na fali mody neoindustrialnej – nowe obszary wykorzystania dziedzictwa przemysłowego Górnego Śląska	245
Gabriela P a r d u b i c k a, „Świat, w którym da się powiedzieć «kocham»” – Pszów w myśleniu księdza Jerzego Szymika	257

CONTENTS

Articles

Mariusz P a w e l e c, The reception of Samuel Dambrowski's sermons in Silesia (between the 17 th and the 20 th century)	11
Joanna B a n i k, Renata K o b y l a r z, „... they trampled the dignity of the German nation”. Rassenschande in Opole Regency (1939–1945)	39
Tomasz P a n e k, Rationalization of the process of legitimization of the authority. The myth of the Regained Lands in political statements issued by the Polish communist Left in the USSR and in Poland in the years of the Second World War	59
Joanna H y t r e k - H r y c i u k, „The arrival of the Russians disrupted the religious life of our community in an abrupt manner”. The Evangelical Church in Lower Silesia towards the Red Army and the Polish administration in the years 1945–1947. An outline of the problem area	79
Adam D z i u b a, „The Committee of the United Polish Workers' Party will fix you a job”. The reduction of the personnel of the security service in Stalinogrodzkie Province in 1955	93
Jarosław N e j a, „All the changes will be executed in an organized way” – a few remarks on the redundancy in the security apparatus in 1956 (a case study of Katowickie Province)	117
Rafał R i e d e l, The problem of identity in the conditions of post-national societies. The trans-cultural character of Silesia in the time of the European integration	131

Miscellanea and Materials

Marek P. C z a p l i ń s k i, The epidemic of cholera in Opole County in 1831 (in the light of relations of a county physicist Dr Joseph Zedler)	147
Wojciech S z w e d, The history of the railway line Kłodzko-Wałbrzych until 1913	155
Dariusz J a n i s z e w s k i, The role of the Polish-German border in the lives of inhabitants of Lubliniec County in the 1930s	175
Mirosław L e ś n i e w s k i, The military airfield in Polska Nowa Wieś (1936–1945)	189
Zbigniew B e r e s z y ń s k i, The stormy history of the Opole monument of St. Catherine	203
Joanna K r a j e w s k a - M a j c h e r, The Union of German Students in Poland based in Opole	221
Małgorzata W o j t k o w i a k - J a k a c k a, Certain demographic problems of Wałbrzych in the light of the national censuses of 1988 and 2002	233
Elżbieta N i e r o b a, On the neo-industrial wave – new areas of making use of the industrial heritage of Upper Silesia	245
Gabriela P a r d u b i c k a, „The world in which one can say «I love you.»” – Pszów in the thought of the Reverend Jerzy Szzymik	257

INHALTSVERZEICHNIS

Artikel

Mariusz P a w e l e c, Die Rezeption der Predigten Samuel Dambrowskis in Schlesien (17.-20. Jh.)	11
Joanna B a n i k, Renata K o b y l a r z, „...sie haben die Ehre des deutschen Volkes zertreten“. Die Rassenschande im Regierungsbezirk Oppeln/Opole (1939–1945)	39
Tomasz P a n e k, Rationalisierung des Prozesses der Machtlegitimierung. Der Mythos der Wiedergewonnenen Gebiete in den politischen Enunziationen der polnischen kommunistischen Linke in der UdSSR und in Polen während des Zweiten Weltkrieges	59
Joanna H y t r e k - H r y c i u k, „Der Einmarsch der Russen hat das religiöse Leben unserer Gemeinschaft abrupt unterbrochen“. Die Einstellung der evangelischen Kirche in Niederschlesien zur Roten Armee und zur polnischen Verwaltung 1945–1947. Ein Abriss	79
Adam D z i u b a, „Das Komitee der Polnischen Vereinigten Arbeiterpartei wird Ihnen Arbeit besorgen“. Stellenabbau im Sicherheitsapparat der Woiwodschaft Stalinogród (Kattowitz) im Jahre 1955	93
Jarosław N e j a, „Alle Änderungen werden in organisierter Form unternommen“ – einige Anmerkungen zum Stellenabbau im Sicherheitsapparat im Jahre 1956 (am Beispiel der Woiwodschaft Kattowitz/Katowice)	117
Rafał R i e d e l, Das Identitätsproblem in den postnationalen Gesellschaften. Die Transkulturalität Schlesiens in der Zeit der europäischen Integration	131

Miscellanea und Beiträge

Marek P. C z a p l i ń s k i, Choleraepidemie im Kreis Oppeln im Jahre 1831 (im Lichte des Berichts des Kreisphysikers Dr. Joseph Zedler)	147
Wojciech S z w e d, Geschichte der Eisenbahnlinie Glatz–Waldenburg (Kłodzko–Wałbrzych) bis 1913	155
Dariusz J a n i s z e w s k i, Bedeutung der Grenze im Leben der Bevölkerung des Kreises Lublinitz in den 1930er Jahren	175
Miroslaw L e ś n i e w s k i, Militärflugplatz in Neudorf/OS (1936–1945)	189
Zbigniew B e r e s z y ń s k i, Die stürmische Geschichte des Denkmals der Hl. Katharina in Oppeln	203
Joanna K r a j e w s k a - M a j c h e r, Der Verein Deutscher Hochschüler in Polen – Oppelner Sektion	221
Małgorzata W o j t k o w i a k - J a k a c k a, Ausgewählte demographische Probleme der Stadt Waldenburg (Wałbrzych) im Lichte der Volkszählungen von 1988 und 2002	233

Elżbieta N i e r o b a, Die neoindustrielle Mode – eine neue Chance für das industrielle Oberschlesien	245
Gabriela P a r d u b i c k a, „Eine Welt, in der man sagen kann: «ich liebe»” – Pschow (Pszów) in den Gedanken Pfr. Jerzy Szymiks	257